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خبــر 10فرهنگوهنر

سینمــا
 فیلم های روی پرده اکران

آنلاین می شوند؟

تعطیلی و ایجاد وقفه دوباره در فعالیت نیم بند سینماها 
این پرسش را مطرح می کند که آیا چنین وضعی با توجه 
به فروش پایین گیشه، صاحبان فیلم های روی پرده را به 
اکران آنلاین مجاب می کند؟ پس از روزهای سختی که 
در سال ۱۳۹۹ بر سینما گذشت، انتظار می رفت سال 
۱۴۰۰ به ویژه پس از تغییر رده بندی شغلی سینماها در 
گروه بندی های کرونایی شرایط بهتری برای سینماداران، 
پخش کنندگان و تهیه کنندگانی که فیلم های شان آماده 
اکران است فراهم شود، اما تغییر وضعیت پایتخت به سطح 
قرمز با افزایش تعداد مبتلایان به کرونا انتظارها را برهم زد 
و انتقال مشاغل سینمایی از گروه سه به گروه دو را نیز بی اثر 
کرد و حالا همان جریان سال قبل در حال تکرار است. البته 
سال قبل از یک جهت متمایز بود که آن هم به خاطر اتفاق 
تازه اکران آنلاین رخ داد ولی این تجربه هم هرچه جلوتر 
رفت بی فروغ تر شد تا جایی که به یک طرح شکست خورده 
تبدیل شد، اما اکران آنلاین فیلم »شنای پروانه« در چند 
وقت گذشته نشان داد که اگر فیلم قابل توجهی نمایش داده 
شود می تواند در جذب مخاطب و جبران بخشی از سرمایه 
تولیدش موفق باشد. برهمین اساس برخی دست اندرکاران 
فیلم های اکران نوروزی در این فکر هستند که شاید بتوانند 
با ادامه داربودن تعطیلی سینماها و نامشخص بودن وضعیت 
روی اکران آنلاین حساب کنند. البته فیلم »هفته ای یکبار 
آدم باش« شهرام شاه حسینی که در صدر فروش گیشه 
قرار دارد احتمالا بیش از دیگر فیلم ها منتظر بازگشایی 
سینماها خواهد ماند و همین طور فیلم »تکخال« که با 
توجه به کمدی بودنش شانس نسبتا بهتری برای جذب 
مخاطب در سینماها دارد. اما از میان سه فیلم دیگر اکران 
نوروزی که پیش تر خبرهای بیشتری هم از آنها در رسانه ها 
منتشر شده است، سازندگان »خورشید« فعلا منتظر 
بازشدن سینماها هستند. در این باره محمدرضا صابری، 
پخش کننده فیلم »خورشید« به کارگردانی مجید مجیدی 
تاکید می کند که فعلا برنامه ای برای اکران آنلاین این فیلم 

ندارند. 
 باید چاره ای بیندیشیم

جواد نوروزبیگی، تهیه کننده فیلم »خون شد« مسعود 
کیمیایی هم با غیرقابل پیش بینی دانستن شرایط اکران 
گفت: به زودی جلسه ای را با آقای رنجکشان و مسعود 
کیمیایی خواهم داشت و صحبت می کنیم، چون به نظر 
می رسد با این شرایط باید چاره ای دیگر بیندیشیم. 
البته اکران آنلاین هم با توجه به امکان کپی شدن فیلم 
شرایط مطلوبی ندارد ولی با این حال باید با آقای کیمیایی 
هم مشورت کنم. دیگر فیلم اکران نوروزی »لاله« به 
... نیک نژاد است که از تولیدات مرکز  کارگردانی اسدا
گسترش سینمای مستند و تجربی محسوب می شود و 
در سال های قبل به خاطر بودجه زیادی که برای ساختش 
خرج شده بود و بعد دچار مشکلاتی در مالکیت فیلم شد، 
حاشیه های پرسروصدای زیادی داشت. محمد حمیدی 
مقدم، مدیرعامل مرکز گسترش سینمای مستند و تجربی 
درباره این که آیا فیلم »لاله« که فروش کمتری هم نسبت 
به دیگر فیلم های اکران نوروز داشته به اکران آنلاین می رود 
یا خیر، پاسخ داد: وضعیت فعلی برای هیچکدام از فیلم ها 
مناسب نیست و ما قرار بود در این روزها برای شروع پخش 
تیزرهای تلویزیونی فیلم »لاله« آماده شویم چون »لاله« 
با توجه به گونه اکشن و ورزشی که پیشنهاد می دهد 
می توانست با تبلیغات، بیشتر دیده شود. با این حال ناامید 
نیستیم و اکران آنلاین هم یکی از گزینه های قطعی است 
که برای آن آماده خواهیم شد، اما امیدوارم با طراحی بهتر 
برای آشنایی مخاطب با فیلم ابتدا به تعداد مخاطبان در 

سینماها اضافه کنیم.

کارگردان فیلم سینمایی »هیس پسرها گریه 
نمی کنند« گفت: بدون شک این فیلم به زودی 
کلید خواهد خورد و می خواهم امسال هر طور 
شده اثر را جلوی دوربین ببرم. »هیس پسرها گریه 
نمی کنند« را بر هر سختی هم که شده خواهم 
ساخت زیرا بار مسئولیت ساخت چنین فیلمی 
روی دوشم سنگینی می کند. پوران درخشنده 
افزود: هنوز پیش تولید فیلم سینمایی جدیدم 
به طور رسمی کلید نخورده است، در انتظارم تا 
وضعیت کرونا بالاخره به ثبات برسد تا کارها را 
شروع کنم. وی در همین راستا ادامه داد: متاسفانه 
وضعیت بیماری کرونا بسیار بدتر از قبل شده 
و به تازگی وارد پیک چهارم بیماری شده ایم، 
امیدوارم هرچه سریعتر بیماری فروکش کند تا 
من هم بتوانم هرچه سریعتر پروژه را آغاز کنم. 

کارگردان فیلم سینمایی »زیرسقف دودی« اضافه 
کرد: خوشبختانه اکثریت مشکلات مالی پروژه حل 
شده است، این اثر با فرازونشیب فراوانی به جایگاه 
کنونی خود رسیده اما باور داشته باشید در ادامه 
اگر به قیمت فروش اموال شخصی ام هم که باشد 
»هیس پسرها گریه نمی کنند« را خواهم ساخت. 
این کارگردان سینما با اشاره به احتمال شروع 
پروژه در تابستان سالجاری تصریح کرد: به امید 
خدا برنامه ریزی ها صورت گرفته و فیلم به تابستان 
می رسد، با این روال اثر به طور حتم به جشنواره 
فیلم فجر در دوره چهلم خود خواهد رسید. وی 
درباره انتخاب بازیگران این فیلم اظهارکرد: طی 
ماه های گذشته گفت وگوهای فراوانی با بازیگران 
مختلف داشته ام، بعداز منتفی شدن حضور شهاب 
حسینی به دلیل مشغله وی، برای ایفای نقش 

اصلی فیلم با چند بازیگر مطرح وارد مذاکره شده ام 
و به زودی قرارداد یکی از آنها نهایی خواهد شد. 
سعی دارم تا با انتخاب های درست و صبورانه آینده 
خوبی را برای »هیس پسرها گریه نمی کنند« رقم 
بزنم. می خواهم این فیلم به بهترین نحو ساخته 
شود تا آنچه در ذهن دارم را به مخاطب ارائه کنم. 
درخشنده با اشاره به مشکلات به وجود آمده برای 
سینما به دلیل شیوع بیماری کرونا خاطرنشان 
کرد: طبیعتا سال سختی بر اهالی سینما گذشته 
که خود من هم از آن بی نصیب نبوده ام که شاید 
اگر کرونا نبود فیلم سال پیش ساخته می شد، 
متاسفانه این وضع ادامه دارد و باردیگر شاهد 
تعطیلی سینماها هستیم، این اتفاق کار را برای 
تمامی اهالی سینما از جمله کارگردان، بازیگران و 

مخصوصا سینماداران ساخت کرده است.

بـازیـگـــر سـریــال »نــون .خ« 
گفت: واقعیت این است که برخی 
فکر مــی کنند مـن در واقعیت هم 
اینقدر جدی و عصبانی هستم، اما 
»روناک« شخصیتی بود که باید 
اینگونه ایفا می شد و با خودواقعی 
من فاصله زیادی دارد. صهبا شرافتی 
افزود: برای من حضور در این پروژه 
و همکاری با جمعی از بهترین ها 
افتخاری بزرگ بود، شخصا از حضور 
در این گروه حس بسیــار خــوبی 
داشتم و همین حس خوب باعث 
شد تا همدلی خاصی با آنها داشته 
باشم. وی در همین راستا ادامه 
داد: ایفای نقش »روناک« برای من 
تجربه شیرین و البته سختی بود، 

پیش از این در تئاتر حضور پیدا کرده 
بودم اما حضورم در سریال »نون .خ« 
اولین و جدی ترین تجربه من در 
عرصه بازیگری بود. امیدوارم در 
اولین تجربه توانسته باشم تا رضایت 
مخاطبان را جلب کنم. بازیگر سریال 
»نون .خ« درباره استقبال مردمی از 
این سریال افزود: استقبال و رضایت 
مردم از سریال »نون.خ« باورکردنی 
نبود، بی نهایت خوشحالم که این 
چنین مورد محبت قرار گرفتم و 
همچنین با توجه به بازخوردها و 
آمارها متوجه شده ام که اثر توانسته 
مخاطبان را راضی نگه دارد. وی در 
همین راستا ادامه داد: خوشبختانه 
»نون .خ« در فصول پیش هم برای 

مردم جذاب بود و اقبال خوبی نسبت 
آن داشتند، فصل سوم این سریال 
از نظر من به یک بلوغ کامل رسیده 
بود، این اثر توانست با تجربه دو فصل 
قبلی اثری متفاوت و کامل تر نسبت 
به دو فصل اول را راهی تلویزیون کند. 
در مورد نقش خودم هم احساس 
به فصل دوم  نسبت  می کنم که 
توانستم جزئیات بهتر و بیشتری 
از آن را درک و اجرا کنم و البته 
بازخوردها مرا از عملکردم راضی 
نگه داشت. این بازیگر تلویزیون در 
همین رابطه تاکید کرد: واقعیت این 
است که برخی فکر می کنند من در 
واقعیت هم اینقدر جدی و عصبانی 
هستم اما »روناک« از خود واقعی من 
فاصله دارد. شرافتی درباره 
همکاری با سعید آقاخانی 
اضافه کرد: آقاخانی به واقع 
حرفه ای و بااخلاق است، 
می داند  به طورکامل  وی 
کــه در هــر لـحظــه چه 
می خواهد و این خواسته را 
با تمامی عوامل به بهترین 
اشتراک  به  ممکن  شکل 
می گذارد. کار با یک گروه 
حرفه ای هم سخت و هم 

خیلی شیرین بود. اینکه دائم این 
جدیت را نگه داشتن برایم سخت 
بود. خودم هم تا حدی جدی هستم، 
ولی اینکه این جدیت و عصبانیتی را 
که از مــن مــی خواستند بایــد 
حفظ می کردم سخت تر بود. وی 
در همین رابطه ادامه داد: وقتی 
به عنوان یک بازیگر کار اولی در میان 
بازیگران بااستعداد و حرفه ای قرار 
می گیرید، پراز استرس می شوید، 
من می دانستم که باید سال ها یاد 
بگیرم و نون .خ می توانست شروعی 
رویایی باشد، من هر لحظه از تمامی 
بازیگران این پروژه یاد گرفتم و 
مطمئنم که این یادگیری تازه اول 
راه من است. شرافتی درباره کار در 
شرایط کرونایی خاطرنشان کرد: 
طبیعتا وقتی مجبور باشید هر لحظه 
ماسک بر صورت داشته باشید سخت 
است، البته با توجه به هوا، لوکیشن 
و فرازونشیب داستان این سختی 
دو چندان بود، البته گروه از لحاظ 
رعایت پروتکل ها بسیار محتاطانه 
عمل کرد و ما همیشه نسبت به 
بیمــاری کــرونا تســت می دادیم، 
خوشبختانه اتفــاق بــدی نیفتاد و 

سریال به خوبی به پایان رسید. 

صهبا شرافتی: 

»روناک« با خود واقعی من بسیار متفاوت است

»لینداکیانی«از
جشنوارهدهلینو
جایزهگرفت

لینــدا کیـانی مـوفق به کسب 
جایزه  بهترین بازیگر نقش مکمل 
زن از جشنواره بین المللی فیلم 
دهلی نو در کشور هند شد. »لیندا 
کیانی« این جایزه را برای ایفای 
نقش عطیه در فیلم »مُرده خور« 
به کارگردانی صادق صادق دقیقی 
به دست آورد. کیانی پیش تر جایزه 
بهترین بازیگر زن را برای فیلم های 
»سایــه« به کارگردانی روح ا... 
حــجازی و »دو شب و سه روز« 
به کارگردانی مرجان اشرفی زاده 
از جشنواره فیلم »یاس« و جایزه 
بهترین بازیگر زن را از دوازدهمین 
جشنــواره  فیلـــم های ایـرانی 
سانفرانسیسکو آمریکا برای فیلم 
کوتاه »کلاس رانندگی« ساخته 
مرضیه ریاحی به دست آورده بود. 
جشنواره فیلم دهلی نو از ۲۱ تا ۲۸ 
مارس ۲۰۲۱ )یک تا ۸ فروردین( 

در پایتخت کشور هند برگزار شد.

 مرگ فیلمنامه نویس مشهور ژاپنی
خالق »اوشین« درگذشت

فیلمنامه نویس مجموعه تلویزیونی »اوشین« 
در ۹۵ سالگــی از دنیــا رفت. هاشیدا سوگاکو 
فیلمنامه نویس مشهور ژاپنی به دلیل سرطان شدید 
لنفوم در ۹۵ سالگی از دنیا رفت. او بیشتر از همه 
به خاطر نوشتن فیلمنامه سریال محبوب »اوشین« 
شناخته می شد که در ایران با عنوان »سال های 
دور از خانه« روی آنتن می رفت. هاشیدا در سال 
۱۹۲۵ در سئول کره جنوبی به دنیا آمد. او در سال 
۱۹۴۹ به استودیو معروف ژاپنی شوچیکو پیوست 
و بعدها تبدیل به فیلمنامه نویس برنامه های درام 
 تلویزیونــی شــد. طولانی ترین سریال او با عنوان

»Wataru Seken wa Oni Bakari«  از دهه 
۱۹۹۰ میلادی آغاز به کار کرد و بیش از ۵۰۰ اپیزود 
آن روی آنتن رفت. او همچنین فیلمنامه نویس 
تعدادی از سریال های درام شبکه ان اچ کی بود. 
سریال درام صبحگاهی »اوشین« که از ان اچ کی 
روی آنتن می رفت بین سال های ۱۹۸۳ و ۱۹۸۴ 
پخش شد و به محبــوبیت فراوانی فراتر از ژاپن 
دست یافت. این سریال درباره زندگی شخصیت 
زنی خیالی و سختی های بسیاری بود که او از دوران 
کودکی تا پایــان عمــرش در دهه ۱۹۸۰ میلادی 
تحمل کرد. »اوشین« در بیش از ۶۰ کشور و منطقه 
که بسیاری از آنها در آسیا، خاورمیانه و آفریقا بودند 
روی آنتن رفت و هواداران زیادی داشت. هاشیدا 
یکی از شناخته شده ترین فیلمنامه نویسان ژاپن 
بود. او در سال ۲۰۱۵ به عنوان فرد برترفرهنگی 
ژاپن شناخته شده و سال گذشته هم مقام فرهنگ 

والای ژاپن را دریافت کرد.

تلــویــزیــون 
 ادامه تصویربرداری 

»بچه مهندس۴« 
تصویربرداری »بچه مهندس۴« همچنان ادامه 
دارد و در آستانه پخش این سریال در ایام ماه 
مبارک رمضان از تیزر آن رونمایی شد. فصل چهارم 
مجموعه تلویزیونی »بچه مهندس« به کارگردانی 
احمد کاوری و تهیــه کنندگی سعید سعدی در 
ایام ماه مبارک رمضــان از شبکه دوم سیما روی 
آنتن خواهد رفت. گروه تولید این مجموعه با 
اتمام بخش های مربوط به شهر مشهد هم اکنون 
در پایتخت مشغول تصویربرداری سکانس های 
پایانی هستند. به گفته سعید سعدی، تصویربرداری 
این پروژه با وجـود شیــوع  کــرونا طی پنج ماه 
گذشته با دو گروه و در دو شیفــت انجام شده تا 
تمامی قسمت های مجموعه برای پخش به موقع 
در ایام ماه رمضان آماده باشد. در آستانه پخش 
از اولین تیزر این سریال که توسط محمد واحد 
ساخته شده نیز رونمایی شد. ثریا قاسمی، فرهاد 
قائمیان، محمدرضا رهبری، مهشید جوادی، سیما 
خضرآبادی، سهند جاهدی، کورش سلیمانی، 
عبدالرضا اکبری، عباس جمشیدی فر، سیاوش 
چراغی پور، شیوا خسرومهر، عزت ا... مهرآوران، 
شهین تسلیمی، محمدرضا هدایتی، امید روحانی، 
رضا استادی، رحیم نوروزی، علیرضا جلالی تبار، 
بهنام شرفی، وحید نفر، ساغر عزیزی، رضا نامداری، 
روشنگ سه گله، پرویز بزرگی، حسین شمس آبادی، 
مونا خوارزمی، حسن ولیخانی، گروه بازیگران فصل 
چهارم این سریال را تشکیل می دهند. دیگر عوامل 
»بچه مهندس۴« عبارتنداز: طراح و سرپرست 
نویسندگان: حســن وارستــه، نویسندگان: امیر 
شاداب، احسان فکا، مشاور و ناظر کیفی: سیدعلی 
حمیدی، مدیرتصویربرداری: علیرضا رجایی مقدم، 
تصــویربردار: هادی رجایی مقدم، طراح صحنه 
و لباس: امیر ملک پور، طراح گریم: سیدجلال 
موسوی، مدیــرصدابــرداری: محمد شیوندی، 
صدابردار: حامد شیوندی، تدوین: مهدی سعدی، 
آهنگساز: مسعود سخاوت دوست، صداگذار: مهدی 

جمشیدی، مدیرتولید: جواد سلیمانی و ...

ابتلای
»استادی«
بهکرونا

با ابتلای یکی از بازیگران »نعره  
سکوت« به کرونا، فیلمبرداری 
بخش های باقی مانده از این فیلم 
به تعویــق افتاد. پس از حدود ۷۰ 
درصــد از فـیلــمبـرداری فیلـم 
ســینـمـایــی »نعــره سکوت« 
به نویسندگی و کارگردانی سعید 
شعبانی، تولید این پروژه از اواخر 
سال گذشته به دلیل شیوع کرونا 
متوقــف مانده است. گروه پس 
از وقفــه ای کوتاه قصد داشتند 
بعداز اتمــام تـعطیلات نوروز 
۱۴۰۰ سکانس های پایانی فیلم 
را مقابل دوربین ببرند که با ابتلای 
علیرضا استادی، یکی از بازیگران 
اصلی پروژه به کرونا حالا ادامه 
تولید این پروژه در هاله ای از ابهام 
قرار گرفته است. به گفته سعید 
شعبانی، خوشبختانه حال عمومی 
علیرضا استادی رو به بهبودی رفته 
و او به تازگی به بخـش عمومی 
بیمارستــان منتقــل شده است. 
شعبانی ضمن آرزوی سلامتی برای 
این بازیگر اظهار امیدواری کرد که 
در صورت مهیاشدن شرایط تا 
یکماه آینده سکانس های پایانی 
فیلم با حضور تمامی بازیگران 

مقابل دوربین برود.

پوران درخشنده: 

بافروشاموالشخصیهمشدهفیلممرامیسازم


